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���	����– Skoraj pol stoletja staro Io-
nescovo besedilo je zdaj tako aktualno
kot še nikoli poprej, je prepričan V ito
Ta u f e r , režiser predstave No s o ro g i , ki
bo v petek doživela premiero v stari
dvorani mariborskega SNG. Je namreč
politična igra, ki deluje kot absurdna
metafora za današnje razmere v Slo-
ve n i j i .

Nosorogi bodo »teptali« slovenske
odrske deske šele drugič v zgodovini,
prvič se je to zgodilo leta 1961 v lju-
bljanski Drami, komaj dobro leto po

pariški krstni uprizoritvi. Eugene Io-
nesco je o tej drami, ki mu je prinesla
svetovno slavo, zapisal, da je »pro-
tinacistična igra«, ki je pognala iz gnu-
sa nad tem, kako so njegovi prijatelji
sprejemali nacistični režim in misel-
nost. Poleg fašizma in drugih oblik
totalitarizma je glavna tarča No s o ro g ov
tudi nepopustljivi racionalizem.

»Nosorogi so sinteza žanrov 20. sto-
letja. So psihološka drama, ki je pro-
dukt avantgardnega pisanja, je krimi-
nalka, predvsem pa je zelo gledljiva in
zabavna predstava,« je razložil Taufer.
»S to dramo lahko narišemo portret
današnjega duhovnega stanja, saj je z

novim prevodom Primoža Viteza vi-
deti, kakor da bi bila napisana zdaj in
nalašč za nas. Besedilo je tako užitno in
prefrigano, da ga lahko vzamemo kot
ogledalo za vsak krizni in družbeno
zaostreni čas.«

Glavni lik, Berengerja, je oblikoval
Vlado Novak. »V prvi vrsti gre za vero v
razumevanje države. Berenger posta-
ne nosorog, odreče se prijateljem in
družini, ker hoče ostati del velikega
sveta. Gre za razumevanje človeške ve-
re v državo. Berenger ni niti junak niti
antijunak. Je človek z vozlom v glavi, ki
pripada čredi,« je povedal Novak.
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� !�� ����– Letošnji oziroma doslej 18.
ljubljanski mednarodni filmski fes-
tival Liffe se je sinoči končal s pro-
jekcijo romunskega filma Smo imeli
revoucijo ali ne? Cornelia Porumboiu-
ja in seveda s podelitvijo nagrad.

Med 12 filmi v tekmovalnem pro-
gramu Perspektive je mednarodna ži-
rija (v sestavi Andrej Blatnik, Enrico
Chiesa, Alexis Tiosec) za najboljšega
razglasila film nemškega režiserja Ul -
richa Köhlerja Okna v ponedeljek, ki
je torej prejel festivalsko nagrado vo-
domec. Nagrado Amnesty Interna-
tional Slovenije za najboljši film na
temo človekovih pravic je žirija (v
sestavi Jasmin Duraković, Nataša Po-
sel, Taco Ruighaver) podelila prvencu
argentinske režiserke Lucie Puenzo
X XY , nagrado Mednarodnega zdru-
ženja filmskih kritikov (Fipresci) pa je
osvojil francoski film In s kom ti
seksaš?, celovečerni prvenec Lole
Do i l l o n . Vsi trije nagrajeni filmi so iz
programa Perspektive, medtem ko je
občinstvo lahko glasovalo za filme iz
drugih programov: največ njihovih
glasov je prejel češki film Pov ra t n e
steklenice Jana Sveraka. "�
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� !�� ���� – Slovenci se ponašamo z
najstarejšim festivalom gejevskega in
lezbičnega filma v Evropi, ki bo
prihodnji teden potekal že 23. za-
pored. Letos bodo prevladovali filmi
iz Daljnega vzhoda, izpostavljeni pa
bosta temi zgodovine gibanja in
lezbično-gejevske kinematografije.
Organizator festivala Brane Mozetič
je povedal, da se je letos po dolgem
času zgodilo to, da festival ni dobil
finančne podpore župana Me s t n e
občine Ljubljana.

Mozetič je razložil, da je mesto
festival sicer podprlo s sredstvi, na-
menjenimi kulturnim dogodkom, ni-
so pa dobili finančne podpore žu-
pana Zorana Jankovića. Kot je ra-
zložil organizator festivala Igor Špa-
njol, je to za organizatorje nena-
dejana novost, saj sta sredstva za
festival iz svojega županskega pro-
računa v preteklih letih vedno na-
menjali županji Vika Potočnik in
Danica Simšič. »Mogoče gre za neko
novo mačistično držo,« je dejal Špa-
njol, ki meni, da racionalizacija in
birokratizacija sredstev nista vedno
učinkoviti, in da je dobro, če se v
nekaterih primerih naredi izjema in
se pokaže malo več fleksibilnosti in
pozornosti. Po Mozetičevih besedah
se je letos kot financer še posebej
izkazal Filmski sklad.

Letos bo festival potekal približno
teden dni prej kot običajno, vendar
organizatorica Suzana Tratnik p ra v i ,
da na obisk ne bi smela vplivati
časovna bližina z Li f f e , tudi zato, ker
imajo stalno festivalsko publiko. Gle-

de filmov je Mozetič razložil, da jih
lahko izberejo toliko, kolikor imajo
terminov in denarja. »Čeprav je bu-
džet letos večji kot prejšnje leto, je
20.000 evrov še vedno majhen znesek
za organizacijo tovrstnega projekta.«
Od približno 60 filmov, ki so jih
dobili v ogled, so jih izbrali 20, med
katerimi je kar sedem takih, ki priha-
jajo iz azijskih držav. Mozetič pravi,
da se za azijske filme niso odločili
zavestno: »Na festival skušamo do-
biti najboljše, kar se je v zadnjih letih
o tematiki glbt posnelo.« Meni, da
gre v Aziji za novo tematiko, o kateri
šele začenjajo govoriti in snemati

filme, zaradi česar je njihova pro-
dukcija sveža in zanimiva. »Na Zaho-
du so morda od gejevsko-lezbičnih
tem že utrujeni in so zato boljši v
izdelavi dokumentarcev o zelo rob-
nih problematikah,« je še dodal Mo-
ze t i č .

Glede obiska je Mozetič povedal,
da je bil v minulih 22 letih zelo
različen in nestalen. »Na začetku je
bilo vprašanje glbt del širših druž-
benih gibanj in filme so prišli gledat
vsi, ki so se čutili kot del teh gibanj.«
Razložil je, da se je šele kasneje
ustvarilo specifično gejevsko-lezbič-
no občinstvo, in da se je v zadnjih

nekaj letih, odkar so filmi dostop-
nejši prek spleta, obisk zmanjšal.
»Nikoli nismo izbirali komercialnih
filmov, ki so bolj gledljivi, le zato, da
bi privabili gledalce.« Mozetič trdi,
da festival vključuje filme širokega
razpona gledljivosti: »Imamo uspeš-
nice ameriške produkcije, kot je Še
en gejevski film, ki bi ga lahko z
uspehom vrteli v Koloseju, na drugi
strani pa povsem eksperimentalne
izdelke. To ni Kolosej, pač pa festival
angažiranega, umetniškega in ka-
kovostnega filma, čeprav si publika
želi čim bolj komercialnih festivalov
in filmov.« Igor Španjol je pripomnil,

dan v preddverju Kinodvora sode-
lovali na okrogli mizi, kjer bodo
spregovorili o problematiki filma gl-
bt.
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da se tudi sam festival spreminja v
enega izmed medijev in načinov
oglaševanja filmov, ki si jih nato
ljudje poiščejo in zamenjajo prek
spleta.

Festival bo tako kot minula leta
potekal v Kinodvoru, projekcije fil-
mov pa si bo mogoče ogledati tudi v
Celju in Kopru. Posebna udeleženca
festivala bosta režiserja Philippe Val-
lois iz Francije in Švicarka Sa m i r a
E l - Ma a w i ter filmska kritika A xe l
Schock iz Nemčije in Zemira Alaj-
b e g ov i ć , ki bodo v ponedeljek opol-


